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کورسوی امیدی به احیای برجام 

 اهداف سیاست خارجی چین در خاورمیانه 

تسلیت قالیباف به خانواده های 
جانباختگان حادثه قطار 

رئیس مجلس در پیامی جان باختن تعدادی 
از هموطنان در سانحه خروج قطار مسافربری 
مسیر مشهد به یزد را به خانواده های آنان 
تسلیت گفت. در متن پیام رئیس مجلس 
شورای اسلامی آمده است: وقوع سانحه تلخ 
خروج قطار مسافربری مسیر مشهد به یزد 
از ریل که موجب جان باختن و مصدومیت 
جمعی از هموطنان عزیز گردید، باعث تاسف 
و تاثر شد. وی در این پیام افزود: ضرورت دارد 
نیروهای امداد و نجات در اسرع زمان به یاری 
آسیب دیدگان، مسافران و رسیدگی به وضعیت 
مصدومان اقدام کنند. رئیس قوه مقننه در این 
پیام تاکید کرد: همچنین لازم است علل و 
عوامل بروز سانحه و قصور احتمالی بررسی و 
با مسببان برخورد قانونی صورت گیرد. لازم 
است نماینده فردوس، سرایان، طبس و بشرویه 
برای بررسی میدانی در محل سانحه حضور 
فوری داشته باشند، کمیسیون عمران مجلس 
شورای اسلامی نیز ابعاد مختلف سانحه را مورد 
تحقیق قرار داده و گزارش آن را به نمایندگان 

ملت ارائه کند. 

۱۹ هزار پرونده در مورد 
گرانی ها بررسی شد

وزیر دادگستری گفت: بیش از ۱۹ هزار 
پرونده در مورد گرانی ها مورد بررسی قرار گرفت. 
امین حسین رحیمی در حاشیه هیات دولت در 
جمع خبرنگاران در مورد بررسی گرانی های 
اخیر اظهار داشت: اصناف و مسئولان بازرسی، 
پرونده های زیادی را به سازمان تعزیرات ارائه 
دادند. شعب ویژه ای را در سازمان تعزیرات برای 
بررسی این پرونده ها تشکیل داده ایم و رسیدگی 
به این پرونده ها در اسرع وقت انجام می شود. وزیر 
دادگستری تصریح کرد: در ایام تعطیلات خرداد 
ماه با توجه به دستور معاون اول رئیس جمهور، 
روسای شورای تعزیرات در محل کارشان حاضر 
شدند و بیش از ۱۹ هزار پرونده مورد بررسی 
قرار گرفت. پرونده ها در مدت بسیار کوتاهی 
بررسی می شود اما گزارش های تخلفات بسیار 
زیاد است. رحیمی در پاسخ به سوالی در مورد 
حادثه متروپل گفت: وزارت دادگستری در 
آنجا اختیاری ندارد دادستانی کل استان و قوه 
قضائیه بررسی هایی را انجام دادند پرونده در این 
خصوص تشکیل شده است که در حال تحقیق 

از مقصر این پرونده هستند. 

مغایرت برخی مواد طرح شفافیت 
آرا با سیاست های کلی نظام 

هیات عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت 
نظام در جلســـه ای به ریاست آیت ا... آملی 
لاریجانی، مصوبه اخیر مجلس درخصوص 
»شفافیت قوای سه گانه و دستگاه های اجرایی و 
سایر نهادها« را از حیث انطباق با سیاست های 
کلی بررسی کرد. در این جلسه که با حضور دبیر 
مجمع و اعضای هیات عالی نظارت برگزار شد، 
گزارش کمیسیون نظارت و کمیسیون حقوقی 
قضائی مجمع تشخیص پیرامون مغایرت های 
مصوبه شفافیت با سیاست های کلی نظام ارائه 
شد و اعضا ضمن تاکید بر ضرورت امر شفافیت، 
پس از بحث و بررسی پیرامون مغایرت های 
مطرح شده، با اکثریت آرا برخی از مواد مصوبه 
مذکور را با سیاست های کلی نظام مغایر دانسته 
که مراتب طی نامه ای از سوی هیات عالی 
نظارت به شورای نگهبان ارسال خواهد شد. در 
ابتدای این جلسه، آیت ا... آملی لاریجانی رئیس 
مجمع تشخیص مصلحت نظام، درگذشت 
حجت الاسلام والمسلمین سید محمود دعایی 
را به رهبر انقلاب، اعضای مجمع و بازماندگان 
آن مرحوم تسلیت گفت و از خداوند متعال علو 

درجات وی را مسئلت کرد. 

خبـــر

 نحوه پرداخت خسارات 
مشتریان بانک ملی اعلام شد

بانک ملی ایران جزئیات تازه ای از جبران 
خسارات مالباختگان سرقت از صندوق های 

امانات شعبه دانشگاه اعلام کرد.
به گزارش ایسنا، براساس اعلام بانک ملی، 
پرداخت خسارت به شرح ذیل انجام خواهد 

شد:
 میزان ۵۰ درصد از اموال صندوق بر 
اساس خوداظهاری صورت گرفته در حضور 
بازپرس پرونده برای دارندگان صندوق همراه 

با مسدودی حساب پرداخت می شود.
 این پرداخت در روز ۲۱ خردادماه و در 

حضور بازپرس خواهد بود.
 پرداخت ۵۰ درصد باقی مانده خسارت با 

نظر مقام قضایی صورت می گیرد.
 مبالغ مسدودی بدون اذن مقام قضایی 

برای طرفین قابل برداشت نخواهد بود.
 ملاک حسابرسی خسارات در روز تسویه 

نهایی قرارداد است.
 قیمت محاسبه ارزی مالباختگان طبق 

قیمت بازار ارز آزاد خواهد بود.
 نحوه محاسبه طلا و جواهرات بدین 
صورت است که فرد پس از خوداظهاری با 
دعوت بانک و مسئولان ذیر ربط طی یک 
نشست حضور می یابد تا قیمت اموال مسروقه 

احراز و کارشناسی شوند.
 مالباختگان به میزان مبالغ دریافتی، 
حقوق خود را نسبت به اموال مسروقه به بانک 
ملی ایران صلح کرده و بانک قائم مقام آنها 

خواهد بود

کوتــاه

فریدون مجلسی
 تحلیلگر مسائل بین الملل

 صابر گل عنبری
تحلیلگر مسائل بین الملل

رئیس جمهور: 

 همه امکانات برای امدادرسانی 
به مصدومان حادثه خروج قطار از ریل بسیج شود

 در پرداخت یارانه باید به عدالت عمل کرد
آرمان ملی: رئیس جمهور با اشاره به برخی 
گلایه های مردمی نسبت به دهک بندی ها برای 
پرداخت یارانه، از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
خواست دهک بندی ها مورد بررسی قرار گیرند 
و تاکید کرد که در این زمینه باید به عدالت 
عمل کرد. آیت ا... سید ابراهیم رئیسی در جلسه 
دیروز چهارشنبه هیات دولت با اشاره به برخی 
اعتراضات نسبت به دهک بندی ها در اجرای طرح 
مردمی سازی و عادلانه سازی یارانه ها، به وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی ماموریت داد با تعیین 
یک تیم کاری به سرعت دهک بندی ها بررسی شوند 
و تاکید کرد که در پرداخت یارانه باید به عدالت 
عمل کرد. وی در ادامه »پیگیری مجدانه« را رمز 
موفقیت در انجام کارها دانست و تأکید کرد: اگر 
یک تصمیم یا مصوبه به طور جدی پیگیری نشود 
هر قدر نیروی انسانی و بودجه به کار گرفته شود باز 
هم کار پیش نمی رود و در حد یک صورتجلسه بر 
روی کاغذ می ماند. رئیس جمهور همچنین با اظهار 
تاسف از رخداد خارج شدن قطار از ریل در مسیر 

مشهد به یزد، درگذشت تعدادی از هموطنان مان 
را در این حادثه تسلیت گفت و دستوراتی برای 
تسریع در رسیدگی به علل این واقعه و رسیدگی 
به مجروحان و بازماندگان درگذشتگان آن صادر 
کرد.  وی بیان کرد: حکومت و جامعه عادل تنها با 
وجود امام عادل در رأس جامعه شکل نمی گیرد و 
همه ارکان حاکمیت و کارگزاران نظام باید از عدالت 
برخوردار باشند تا مردم طعم شیرین عدالت را 
بچشند. رئیسی بر همین اساس خاطر نشان کرد: 
همه کسانی که در هر بخشی از دولت سیزدهم به 
عنوان دولت مردمی خدمت می کنند، باید با تأسی 
از امام عادل خودشان عدالت خواه بوده و به عدالت 
رفتار کنند. همچنین در جلسه شورای عالی انقلاب 
فرهنگی به ریاست آیت ا... سید ابراهیم رئیسی، 
سیاست های آموزشی و نیز سنجش و پذیرش، 
با هدف تامین عدالت آموزشی در راستای ایجاد 
فرصت برابر برای دانش آموزان مناطق محروم در 
ورود به دانشگاه و به ویژه رشته های پرطرفدار 

دانشگاهی بررسی و به تصویب نهایی رسید. 

  دستور رئیسی برای امدادرسانی به 
مصدومان

همچنین رئیس جمهور در گفت وگوی تلفنی با 
استانداران خراسان جنوبی، یزد و فرماندار طبس 
پیگیر آخرین وضعیت مصدومان و بازماندگان 
حادثه ریلی طبس شد و دستوراتی برای بررسی 
.. سید ابراهیم  . علل حادثه صادر کرد. »آیت ا
رئیسی« پس از جلسه هیات دولت در تماس با 
استاندار خراسان جنوبی، یزد و فرماندار طبس بر 
بسیج همه امکانات برای امدادرسانی به مصدومان 
حادثه خروج قطار از ریل در طبس تاکید کرد. 
رئیسی با تسلیت به خانواده جانباختگان این 
حادثه تلخ، برای آنان از درگاه خداوند صبر و اجر 
مسالت کرد. رئیس جمهور در جلسه دیروز هیات 
دولت و پس از اطلاع از ابعاد مختلف این حادثه به 
وزیران کشور و راه و شهرسازی ماموریت داد تا علل 
خروج قطار از ریل را بررسی و با عوامل بروز چنین 
حوادث تلخی برخورد شود تا دیگر شاهد چنین 

مسائلی نباشیم. 

منافع طرفین برجام اینگونه اقتضا می کند که به هر نحو ممکن با 
رویکردهای سازنده درصدد احیای توافق هسته ای برآیند. هر چند 
که در دولت سابق شاهد بودیم که در این خصوص پیشرفت های 
بسیاری صورت گرفته بود و طرفین حتی تا مرحله پیش نویس توافق 
نیز پیش رفته بودند که به دلایل مختلفی در آن زمان مجموعه 
مذاکرات به یک توافق کلی نرسید و متوقف شد. با این حال این 
مذاکرات پس از چند ماه وقفه در دولت جدید ایران با تیم مذاکره 
کننده جدید از سر گرفته شد و تا چند ماه پیش نیز ادامه داشت 
اما به جهت خواسته  های فرا برجامی آمریکایی ها و تعلل اروپایی ها 
مذاکرات بازهم برای مدت چند ماه به حالت تنفس و تعلیق درآمد. 
هر چند که در این مدت نیز  مقامات کشورمان و طرفین غربی، 
روسیه و چین به لزوم از سرگیری مذاکرات وین در راستای احیای 
برجام تاکید داشتند اما از آنجا که در عرصه عمل شاهد تحرکات 
منسجمی از آنها نبودیم اتفاقی هم در خصوص از سرگیری مذاکرات 
واحیای برجام رخ نداد و تنها شاهد اظهار نظرهای گاه و بیگاه 
مقامات اروپایی چون جوزپ بورل بودیم که صرفا نسبت به احیای 
مذاکرات و برجام ابراز امیدواری می کردند. با این حال اقدام اخیر 
تروئیکای اروپا و آمریکا مبنی بر فشار بر آژانس بین المللی انرژی 
اتمی برای صدور قطعنامه علیه ایران و ارائه پیش نویس این قطعنامه 
باعث شده است تا اینگونه به نظر برسد که برجام دیگر برای غربی ها 
در اولویت قرار ندارد و دیگر درصدد احیای برجام نیستند. البته به 
نظر می رسد که در صورت صدور قطعنامه علیه ایران در شورای 
حکام ایران نیز متناسب با قطعنامه صادر شده رویکرد و پاسخ 
متقابل خود را داشته باشد و اروپایی ها و آمریکا را مورد تحریم قرار 
دهد و از کشورهای دیگر نیز بخواهد که با آمریکا و اروپا معامله نکنند 
و فروش کالاهای خود را به آمریکا و اروپا ممنوع کرده و بدین ترتیب 
آنها را تحت فشار قرار دهد. البته آنطور که برخی می گویند ایران 
شاید در صورت صدور قطعنامه به سمت و سوی افزایش غنی سازی 
برود و برخی دسترسی های آژانس را نیز محدود کند که باید دید 
در آن صورت روند امور به چه صورتی پیش خواهد رفت. از طرفی 
هر چند که امکان احیای برجام بسیار سخت شده و با مواضعی که 
غربی ها اتخاذ کرده اند خیلی سخت بتوان برجام را احیا کرد اما شاید 
بازهم بتوان امیدوار بود که طرفین از در تعدیل مواضع خود برآیند 
تا شاید بتوان کور سوی امیدی به احیای برجام داشت؛ اگر نه دیگر 

نمی توان امیدی به احیای برجام داشت. 

چین در سال های اخیر رفته رفته نقطه ثقل روابط تجاری خود در 
خاورمیانه را به سمت عربستان و دیگر کشورهای شورای همکاری 
خلیج فارس برده است. امروز یک چهارم تجارت چین در خاورمیانه 
با عربستان است و به شریک تجاری نخست این کشور متحد آمریکا 
در منطقه تبدیل شده و ۱۱ درصد مبادلات تجاری کشورهای عربی 
حوزه خلیج فارس با چین است. باید توجه داشت که طی یک دهه 
اخیر جایگاه آمریکا در روابط تجاری  عربستان به نفع چین تغییر 
کرده است به نحوی که ارزش تجارت میان چین و عربستان در 
سال گذشته به بیش از ۶۷ میلیارد دلار رسید. در حالی که با آمریکا 
حدود ۲۰میلیارد دلار بود اما در عین حال، حجم تجارت تهران و 
پکن در سال گذشته میلادی در نتیجه تحریم ها به کم  ترین میزان 
خود طی ۱۶سال اخیر یعنی حدود ۲۰میلیارد دلار رسید. در کل 
امروز، چین شش کشور عربی همسایه جنوبی را جایگزین دیگر 
بازارها در تامین نیازهای نفتی خود کرده است به گونه ای که در 
سال ۲۰۱۹، حدود 3۲ درصد از نفت خود را از این کشورها تامین 
کرد. حجم تجارت چین با شش کشور عربی خلیج فارس حدود ۱۸۰ 
میلیارد دلار است و چندی پیش هم وزیر خارجه چین خواستار 
امضای پیمان تجارت آزاد با این کشورها شد. از این رو، همکاری 
اقتصادی با حوزه عربی خلیج فارس از جهات متعددی برای چین 
بسیار جذاب تر است. به هر حال، به مرور مناسبات اقتصادی چین 
با این حوزه رفته رفته عمیق تر و گسترده تر می  شود و همین خود 
الزاماتی سیاسی و ژئوپلیتیکی را بر سیاست خاورمیانه ای پکن در 
آینده تحمیل خواهد کرد. اتفاقا تلاش عربستان برای تقویت روابط 
تجاری خود با چین نه صرفا مفروض نگاه آینده  نگرانه آن نسبت به 
برهم خوردن موازنه های جهانی در نتیجه برآمدن اژدهای چینی 
در آینده است، بلکه تحت الشعاع قرار دادن مناسبات تجاری ایران 
و چین در منطقه با الزامات ژئواستراتژیک آن است که موفق هم 
بوده است. آثار همین شیفت اقتصادی رفته رفته خود را در سیاست 
خاورمیانه ای چین نمایان خواهد کرد و هیچ بعید نیست که در آینده 
از چارچوب ملاحظه کارانه سنتی خود در این منطقه فاصله بگیرد. 
اینجاست که وزیر خارجه چین ترجیح می دهد به قطر برود و جدا 
از گفت وگو برای توسعه روابط دو جانبه، در دوحه با رهبران طالبان 
دیدار کند. مناسبات چین با کشورهای خلیج فارس از یک طرف و 
با اسرائیل از طرف دیگر در جهتی در حال حرکت است که در آینده 
حتی اگر تحریم  ها هم رفع شود، بازگشت به دوران اوج روابط تجاری 

با تهران دشوار خواهد بود. 

ویــــژه
تکرار ادعاهای پمپئو علیه ایران

وزیر خارجه پیشین آمریکا از سیاست های دولت بایدن درقبال 
جمهوری اسلامی ایران انتقاد کرد. مایک پمپئو در توییتی 
نوشت: ایران ممکن است به زودی به ظرفیت تولید مواد هسته ای 
لازم برای ساخت سلاح دست یابد. به عنوان وزیر خارجه توانستم 
که ظرفیت ایران برای دامن زدن به ترس و وحشت را فروبنشانم 
و تهران را از توانایی هایش برای تولید سلاح هسته ای بازدارم. با 
این حال بایدن به آن دسته از سیاست های پیشین روی آورده که 
به ایران قدرت می داد. ادعاهای پمپئو در شرایطی مطرح می شود 
که شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی، تحت تاثیر لابی 

صهیونیسم تحرکاتی را علیه ایران آغاز کرده است. 

آرمان ملی: سخنگوی دولت اظهار داشت: سانحه 
قطار مسافربری را که به کشته شدن برخی از هموطنان 
عزیز ما انجامید تسلیت عرض می کنم. امیدواریم 
شاهد تکرار چنین حوادث ناگوار و ناراحت کننده ای 
برای ملت نباشیم. با بررسی عوامل بروز این حادثه 
هرچه سریع تر باید هم علل این حادثه روشن گردد 
و هم از تکرار چنین حوادثی پیشگیری شود. علی 
بهادری جهرمی با تبریک هفته محیط زیست، گفت:  
هیات وزیران مصوبات متعددی در این جلسه و جلسه 
قبلی داشت. بنده به دو مصوبه که عموم مردم و جامعه 
سوالات بیشتری در خصوص آن دارند، اشاره می کنم. 
امروز آیین نامه ناظر به قانون رتبه بندی معلمان در 
هیات وزیران مطرح شد. پیش از این پیشنهاد اولیه 
از سوی وزارت آموزش و پرورش با همکاری سازمان 
امور استخدامی و سازمان برنامه و بودجه تقدیم دولت 
شده بود. کمیسیون مربوطه در دولت ۷ جلسه در 
این زمینه تشکیل داد و در کمیسیون های فرعی نیز 
این آیین نامه مورد بحث و بررسی قرار خواهد گرفت. 
وی افزود: باتوجه به جایگاه معلمان و شان معلمان در 
میان آحاد مردم و توجه دولت به حفظ و ارتقاءشان 
معلمان و جامعه فرهنگیان، موضوع با دقت مورد 
بررسی قرار گرفت تا آیین نامه منطبق بر قانون تهیه 
شد تا هرچه بیشتر شان و جایگاه این عزیزان رعایت 
شود. بحث اصلاح ساعات کاری اداری به منظور 
مدیریت مصرف برق در ایام گرم تابستان است. هم 

پیشنهادی را استانداری تهران در این زمینه ارائه 
کرده بود و هم پیشنهادی را وزارت نیرو در این زمینه 
ارائه کرده بود. پیش از این هم ما مصوبه ای داشتیم که 
برخی از اختیارات به استانداران برای مدیریت ساعات 
کاری در جهت اصلا وضعیت مصرف برق به ویژه در 
محیط های اداری اعطا شده بود. سخنگوی دولت بیان 
کرد: سه شنبه یک مصوبه عمومی برای کل کشور بنا 
به پیشنهاد وزارت نیرو به تصویب رسید که ساعات 
اداری از تاریخ ۲۱خرداد ماه تا تاریخ سوم شهریور ماه 
از ساعت ۷صبح تا ۱3:3۰ در تمام ادارات کشور باشد. 
طبیعتا بخشی از ساعت کاری که به واسطه این تغییر 
ساعت کاهش پیدا می کند، از سوی مقامات مربوطه در 
خلال سایر ساعات هفته باید جبران صورت گیرد تا 
خللی در ارائه خدمات اداری پیش نیاید. وی تاکید کرد: 
تصمیماتی در راستای همان مصوبه قبلی به منظور 
مدیریت مصرف برق در حوزه های صنایع و کشاورزی 
هم علاوه بر بحث ادارات داشتیم که با هماهنگی و 
همکاری متولیان خود همین دو حوزه صورت خواهد 
گرفت. توافق هایی بین وزارت صمت با وزارت نیرو 
و وزارت نفت صورت می گیرد تا هر تصمیمی که 
اتخاذ می شود، خللی به تولید وارد نشود. چه در حوزه 
کشاورزی و چه در حوزه صنعت، برق مورد نیاز در حد 
توان تامین شود در عین اینکه اولویت با بخش خانگی 
بوده و شاهد قطعی برق های خانگی نباشیم. اگر بتوانیم 
با همکاری همه مردم در مسیر مدیریت مصرف حرکت 

کنیم، شاهد قطعی دیگر نخواهیم بود. بهادری جهرمی 
اضافه کرد: بنده تاکید می کنم که این یک دستاورد 
همگانی خواهد بود. یعنی یک وعده نیست که مطالبه 
شود که محقق شد یا نشد. برنامه ریزی هایی می شود 
و در صورتی که هم مردم در مصرف خانگی مدیریت 
مصرف داشته باشند و هم در بخش صنعت و هم در 
بخش کشاورزی همکاری لازم در مدیریت مصرف 
صورت گیرد، می توانیم جلوی تکرار خاموشی های 
سالیان گذشته را بگیریم.  وی عنوان کرد:  یکی از 
اولویت های دولت تمرکز سیاست خارجی به حوزه 
تجارت و تعاملات اقتصادی و تجاری بین کشورها 
است. در این راستا سازمان توسعه تجارت خارجی 
که زیر مجموعه وزارت خارجه است فعالیت های 
گسترده ای را آغاز کرده است. یکی از جوامع هدف آن 
کشور آفریقا است. هم برای ترابری به قاره بزرگ آفریقا 
و هم شناسایی بازار های هدف و تسهیل و فراهم سازی 
زیرساخت های لازم برای توسعه تجارت برنامه های 
متعددی در دستور کار است. سخنگوی دولت در 
خصوص برنامه دولت برای کنترل گرانی های بازار به 
دنبال اجرای طرح عادلانه سازی یارانه ها، تصریح کرد: 
یک گروه کالاهایی هستند که از ارز ترجیحی متاثر 
بودند. آن کالاها اعلام شد. مشخص بود که قیمت آن 
کالاها متاثر از ارز ترجیحی بود که به وارد کننده آنان 
تخصیص داده می شد. شیوه پرداخت این یارانه تغییر 
کرد. بخش دیگر گرانی ها ناظر بر تمامی کالاها است. 

سخنگوی دولت: 

ساعات کاری ادارات از ۲۱ خرداد در کل کشور تغییر می کند
   دولت به دنبال اجرای طرح عادلانه سازی یارانه هاست

انقلاب در دیدار  رهبر معظـــم  آرمان ملی: 
دست اندرکاران حج امسال، حج را ستون زندگی انسان و 
دربردارنده پیام ها و درس های مهمی برای ابعاد مختلف 
زندگی فردی و اجتماعی انسان دانستند و بر لزوم 
تأمین امنیت همه زائران به ویژه زائران ایرانی به عنوان 
مطالبه جدی جمهوری اسلامی از دولت میزبان تأکید 
کردند. حضرت آیت ا... خامنه ای گفتند:  اگر بتوانیم 
از تدبر لازم برخوردار بشویم در زمینه حج، آن وقت 
می فهمیم که بهره مندی های انسان از حج چقدر است و 
این بهره مندی ها چه گستره ی عظیمی از زندگی بشر را 
شامل می شود. قرآن کریم درباره ی حج در یک جمله ی 
کوتاه تقریباً همه یِ حکمت حج را بیان کرده است که 
اگر چنانچه ما بتوانیم فکر کنیم استفاده کنیم از بیانات 
معصومین و از تدبر در قرآن از این یک کلمه خیلی چیزها 
می شود فهمید. در همین سوره ی مائده خدای متعال 
می گوید که حج ستون زندگی بشر است، این خیلی مهم 
است. قیاماً  للناس مال ناس است مال من و شما و فرد 
و این و آن و چند نفر تعداد یک نسل و یک جمعیت و 
یک مجموعه نیست، مال ناس است مال بشریت است، 
قیام است برای بشر. ایشان بیان کردند:  یکی از مهم ترین 
مسائلی که در حج هست همزیستی است، افرادی که با 
هم هیچ آشنایی ندارند با فرهنگ های مختلف، از جاهای 
مختلف، رنگ مختلف، زبان مختلف اینجا با همدیگر 
باید همزیستی کنند »لا رَفَثَ وَ لا فُسُوقَ وَ لا جِدالَ فیِ 
الحَْج « یعنی هیچ حق ندارید با هم درگیری پیدا کنید، 
مشکل پیدا کنید، همزیستی، ببینید همین یک قلم، 
یک قلم همین همزیستی، ما الان مشکلاتمان در دنیا 
مشکلات بشر، نه فقط مشکلات مسلمان ها از چیست؟ از 
اینکه همزیستی بلد نیستند، به همدیگر زور می گویند، 
به همدیگر بدگویی می کنند، جای همدیگر را تنگ 
می کنند، به همدیگر ضربه می زنند، حج همزیستی را 
یاد می دهد، در یک برهه ی محدودی یک نمونه ای از 
همزیستی را به شما نشان می دهد می گوید این جوری 
باید زندگی کنید. رهبر معظم انقلاب افزودند: یک 
نمونه ی دیگر از تعالیم حج تعلیم ساده زیستی است، 
احرام مظهر ساده زیستی است دیگر، یعنی در احرام 
هیچ چیز زیادی وجود ندارد فقط همین که بدن شما 
را بپوشاند، فقط بدن شما را بپوشاند این ساده زیستی 
است واجب نیست که در همه ی زندگی شما این جوری 
بپوشید با احرام زندگی کنید نه، اما می خواهد بگوید 
که این کار را یاد بگیرید، یاد بگیرید که می شود ساده 
زیستی کرد و باید ساده زیستی را ترویج کرد. این هم باز 
مثل همان موضوع قبلی همزیستی است. شما اگر نگاه 

کنید بسیاری از بدبختی ها و مشکلات عالم به خاطر این 
زیاده خواهی ها و اشرافی گری ها و تجمل پرستی ها و 
مانند اینها است، بخش عظیمی از ثروت عالم دارد صرف 
این چیزها می شود در همه جا. حالا در کشور ما هم 
متأسفانه همین جور، در جاهای دیگر دهها برابر، صدها 
برابر دارد صرف این چیزها می شود. اینجا موظفید دیگر 
به ساده زیستی. یعنی خصوصیت حج این است که 
وقتی می خواهد تعلیم بدهد این جوری تعلیم می دهد 
یعنی باید این چند روز را شما این جور ساده زیستی 
داشته باشید این هم یک تعلیم است، سبک _ زندگی 
است. حضرت آیت ا... خامنه ای گفتند: در خود این سفر 
لحظه لحظه ها را قدر بدانید. بنده البته قبلًا هم مکرر 
این را گفته ام، بازارگردی عیب است. عیب است به هر 
نیّتی بروید بازارگردی کنید، بگویید مثلًا، بهانه درست 
می کنیم دیگر، نه فلان مورد لازم است آدم باید، نه، لازم 
نیست. به جای اینکه بروید وقتتان را در آن بازارهای 
مشکل دار که حالا دیگر نمی خواهم من تعبیرات تندتری 
بکنم که واقعاً جای تعبیرات تندتر هست، به جای صرف 
وقت در آن بازارها و آن دکان گردی ها و مغازه گردی ها 
برای آن کسی که می خواهید سوغاتی بخرید، بروید دو 
رکعت نماز در مسجدالحرام بخوانید. دو رکعت نماز. 
بروید یک طواف دور کعبه بکنید برایش. بروید آنجا 
دعایش کنید. بروید نیم صفحه قرآن برایش بخوانید. 
سوغاتی واقعی این است. آن چیزی که شما در آنجا به 
عنوان سوغاتی تهیه می کنید که گران تر از جنس داخل 
هم هست، جنس داخل در موارد متعددی بسیار بهتر 
از آن هم هست، هم بهتر است، هم ارزانتر است، این را 
همین جا تهیه کنید. اگر می خواهید یک چیزی هدیه ای 
هم به کسی بدهید، هدیه خوب است، عیب ندارد، همین 
جا تهیه کنید، چرا آنجا تهیه می کنید؟ کمک کردنِ به 
چه کسی؟ آن هم به چه قیمتی؟ با چه قیمت روحی و 

معنوی غیر از قیمت جیبی و مادی!

  امنیت زوار ایرانی را به جد مطالبه می کنم
حضرت آیت ا... خامنه ای بیان کردند : حج مظهر 
اتحاد امت اسلامی است. سعی کنیم این اتحاد به هم 
نخورد سعی کنید. ائمه )علیهم السلام( می رفتند در 
نماز جماعت پیش نمازی که در مسجدالحرام نماز 
می خواند شرکت می کردند، امام صادق می رفت شرکت 
می کرد. تعمّد داشت که شرکت کند. ببینند این برای 
چیست؟ ما این حرف ها را چرا یادمان می رود؟ مدام 
صدبار تکرار می کنیم باز یکی از آن طرف صدایش بلند 
می شود راجع به مساله ی شیعه و سنی و اختلافات و 
شکاف ها. چرا این کار را می کنند؟ چرا به سود دشمن 
کار می کنند؟ نمی دانند که انگلیس ها هنرشان ایجاد 
اختلاف است و یکی از گسل ها و شکاف هایی که 
همیشه انگلیسی ها استفاده کرده اند شکاف بین شیعه 
و سنی بوده؟ حالا به تدریج دیگران هم یاد گرفتند و 
در این اندیشکده های آمریکا، اندیشکده های سیاسی 
.. ملاحظه می کنید که می گویند بله فلان افراد  و.
شیعه اند، فلان جاها شیعه اند فلان جاها سنّی اند. به 
آنها هم رسیده شیعه و سنی! نکنید، برادرانه باهم 
زندگی کنید. بله اختلاف نظر هست، در اعتقادات هم 
اختلاف نظر هست در عقاید هم هست. اما اشتراک نظر 
هم هست. ما این همه مشترکات داریم این همه موارد 
اشتراک داریم. اینها را به کلی ندیده بگیریم برویم 
سراغ اختلافات؟ نگذارید، نگذارید. امام)ره( ممنوع 
کردند نماز جماعت را در داخل کاروان ها  و آن وقت 
گفتند نکنید، بروید در مسجد نماز بخوانید. این برای 
همان اتحاد است. این اتحاد را هرچه می توانید بیشتر 
کنید. رهبر معظم انقلاب افزودند: یک وظائف سنگینی 
برعهده  دولت میزبان)حج( هست، مکّه که مال آنها 
لَ بیَْتٍ  نیست، مکّه مال همه  آحاد مردم است، »إنَِّ أوََّ
وُضِعَ للِنَّاس « برای مردم وضع شده »سَواءً العْاکِفُ فیِهِ 
وَ البْادِ« آن کسی که آنجا ساکن است، آن کسی که از 
بیرون می آید همه با هم یکسانند، مال همه است، مال 
این دولت که نیست. حالا یک دولتی بالاخره در آنجا 
حاکمیت پیدا کرده و امور آنجا را به دست گرفته باید 
بر طبق مصلحت دنیای اسلام عمل کند، نه بر طبق 
مصلحت خودش. این چیزهایی که نقل کردند از 
افزایش بعضی از هزینه ها و امثال اینها اینها کارهایی 
است که باید تجدید نظر کنند وانگهی امنیت زوّار را 
باید حفظ کنند. بنده امنیت همه  زوار دنیای اسلام را و 
به طور ویژه امنیت زوار ایرانی را به جد مطالبه می کنم، 
موظفند که این امنیت را حفظ کنند و نگذارند که 

فجایع گذشته تکرار بشود. 

رهبر معظم انقلاب در دیدار با کارگزاران حج: 

سراغ اختلافات شیعه و سنی نروید 
   حج مظهر اتحاد امت اسلامی است. سعی کنیم این اتحاد به هم نخورد

عمل به توصیه های 
رهبری عامل تسریع در 

پیشرفت کشور

دبیر شورای نگهبان با اشاره به سخنان 
رهبر انقلاب در روز ۱۴خرداد گفت: عملیاتی 
شدن توصیه های مهم ایشان به سرعت 
حرکت انقلاب در مسیر پیشرفت ایران 
اسلامی خواهد افزود. آیت ا... احمد جنتی 
با اشاره به بیانات رهبر انقلاب اسلامی در 
سالروز ارتحال حضرت امام خمینی)ره( 
گفت: بحمدا... امسال در سالروز ارتحال 
حضرت امام خمینی)ره( با توجه به بهتر 
شدن وضعیت کشور به لحاظ شیوع ویروس 
کرونا، این امکان فراهم شد تا مراسم 
بزرگداشت حضرت امام)ره( با حضور 
دوست داران آن حضرت برگزار شود و مردم 
انقلابی در این مراسم از بیانات ارزشمند 
رهبر معظم انقلاب بهره مند شوند. وی 
افزود: رهبر معظم انقلاب همچون سال های 
گذشته در این مراسم به معرفی برخی وجوه 
شخصیتی، به ویژه ابعاد رهبری انقلاب 
توسط حضرت امام خمینی)ره( پرداختند 
و حقیقتا سخنانی راهگشا ایراد فرمودند که 

جای تقدیر دارد. 

توافقات خوب در زمینه 
توسعه همه جانبه روابط 

ایران- هند

وزیر امور خارجه کشورمان با اشاره به 
دیدارش با مشاور امنیت ملی هند گفت: 
مقامات عالی هند و آقای داوول نسبت 
به توهین به ساحت پیامبر اسلام کاملا 
متاسف هستند و با فرد خاطی در دستگاه 
امنیتی برخورد جدی شده است. حسین 
امیرعبداللهیان پس از دیدار با مشاور 
امنیت ملی هند اظهار کرد: گفت وگوهای 
سازنده و مهمی امروز داشتیم. در جریان 
این دیدار نقشه راه همکاری آینده دو 
کشور بررسی شد. وی افزود: با توجه به 
اینکه قرن حاضر و آینده متعلق به قاره 
آسیاست و هند به عنوان قدرت نوظهور 
اقتصادی در منطقه ما مطرح است در 
زمینه توسعه همه جانبه اقتصادی و 
تجاری به موازات همکاری های سیاسی، 
فرهنگی و امنیتی و بین المللی توافق 
خوبی حاصل شد. وی درباره اهانت 
یک مقام حزبی هند به ساحت پیامبر 
اکرم)ص( هم گفت: از زبان مشاور امنیت 
ملی این مساله را به شفافیت شنیدم که 
مقامات عالی و ایشان نسبت به توهین 
متاسف هستند و با فرد خاطی در دستگاه 
امنیتی برخورد جدی شده و او برکنار شده 
و هند اجازه نمی دهد چنین اقداماتی در 
هند که مهد همزیستی مسالمت آمیز همه 

ادیان است رخ دهد. 

 بعید است قطعنامه ای 
 در شورای حکام 
به سرانجام برسد

یک عضو کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس گفت  که بعید 
است در شورای حکام قطعنامه ای علیه 
ایران به نتیجه برسد اما اگر این قطعنامه  هم 
رأی آورد جمهوری اسلامی ایران از برنامه 
هسته ای خود در چارچوب آژانس کوتاه 
نمی آید. شهریار حیدری در واکنش به ارائه 
پیش نویس قطعنامه علیه ایران به شورای 
حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی توسط 
آمریکا، انگلیس، فرانسه و آلمان گفت: ما 
بارها به آژانس اعلام کرده ایم که برنامه 
هسته ای ایران کاملا شفاف است و آژانس 
هم این موضوع را تأیید کرد. آقای گروسی 
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی هم 
در ایران به این موضوع اعتراف می کرد که 
برنامه هسته ای ایران در چارچوب آژانس 
بوده و انحرافی ندارد اما اینکه تحت لابی 
صهیونیستی و عربی حرف خود را عوض 
می کند، موضوع دیگری است. وی افزود: 
ما بارها به آژانس و آقای گروسی تذکر 
داده ایم که واقعیات گزارش را ارائه دهد و 
ابهام ایجاد نکند. ابهامات هم متأثر از لابی 
صهیونیست ها است. اینکه آقای گروسی به 
اسرائیل سفر کرده ادعای جمهوری اسلامی 
را ثابت می کند که آژانس متأثر از مسائل 
سیاسی و نه کارهای تخصصی و کارشناسی 

و راستی آزمایی کار می کند. 


